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ACTA DEL CONSELL DE BARRI D'HOSTAFRANCS 

 

Data: 17 de juny de 2024, 18.00 h 

 

Lloc: Centre Cívic Casinet, C/ Rector Triadó 53 

 

Presideixen el Consell:  

Sr. Raquel Gil,    Regidora del Districte de Sants-Montjuïc   

Sra. Àfrica Cardona,  Gerenta del Districte de Sants-Montjuïc   

Sra. Núria Pey,   Consellera Tècnica del Districte de Sants-Montjuïc 

Sr. Josep Espín,  Vicepresident del Consell de Barri   

 

Consellers/es:  

Sr. Albert Deusedes,  GMD PSC   

Sr. Jofre Mont,   GMD JxCat-TxBCN   

Sra. Carolina López,  GMD BeC 

Sra. Verònica Vives,  GMD ERC 

 

Persones i entitats assistents:  

AV Hostafrancs   

CUP Sants   

Associació Edip Rei  

FAECH 

Ràdio Hostafrancs 

Ass. Comerciants Creu Coberta 

Plataforma Pl. Herenni 

Secretariat d’Entitats 

Orfeó Atlàntida 

Escola Joan Pelegrí 

 

Tècnics/ques municipals: 

Sra. Ariadna Ros,       Direcció de Serveis a les Persones i al Territori del Districte de 

Sants-Montjuïc 

Sra. Míriam Puebla,    Direcció de Serveis a les Persones i al Territori del Districte de 

Sants-Montjuïc  

Guàrdia Urbana de Barcelona 

  

Total d’assistents: 42 persones  

 

Ordre del dia:  

1. Benvinguda  

2. Informe de la Regidora.   

3. Eleccions per la Vicepresidència i la Comissió de Seguiment del Consell de Barri  

4. Previsió de les obres de l’entorn de l’Estació de Sants   

5. Torn obert de paraules  
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1. Benvinguda.   

 

Josep Espín, Vicepresident del Consell de Barri, dona la benvinguda al segon Consell del 

mandat, que també serà el de constitució de la Comissió de Seguiment del Consell de Barri i 

dona pas a la Regidora del Districte.   

  

 

2. Informe de la Regidora.   

 

Raquel Gil, Regidora de Sants-Montjuïc, agraeix l’assistència i recorda que a la reunió de la 

Comissió de Seguiment  es va demanar informació sobre alguns temes concrets: farà repàs i 

afegirà alguna informació extra.   

 

Remodelació C/ 26 de Gener   

També es va parlar a l’Audiència Pública: anuncia que s’està finalitzant la redacció del projecte 

inicial. A partir d’aquest document, es podrà obrir un procés participatiu: s’intentarà que es 

presenti als veïns i veïnes a la segona quinzena de juliol, recollint les aportacions que es 

vulguin fer abans de redactar el projecte definitiu.   

 

Obres del Parc de l’Espanya Industrial   

Ara s’està executant la fase que va sortir dels Pressupostos Participatius, que permetien 

començar a treballar sobre els espais del parc. La data de finalització prevista és el 28 de juny.

  

Espai de gossos: El 19 de juny s’inicia la instal·lació de la font i la tanca. S’espera que cap al 28 

ja estigui finalitzat.  

 

Pista de petanca: El 19 de juny també es comencen a instal·lar els taulons de la pista i s’espera 

que estigui llest en 1 setmana.   

 

Xarxa de rec: S’està executant. És un dels elements que estan costant més temps: falten un 

parell d’elements de l’execució, però s’acabaran d’instal·lar la setmana vinent.  

 

Senyalització: Proposta que s’està treballant per a diferenciar les diverses zones del parc i que 

ha de comptar amb l’aprovació de Parcs i Jardins. La previsió és que també estigui enllestida el 

28 de juny.   

 

Enllumenat: Hi ha una empresa encarregada de fer els elements de millora. La previsió és que 

el 28 de juny estigui llesta la columna que falta a la zona de cal·listènia. També hi ha uns focus 

nous que han d’anar a la pista de petanca i que s’instal·laran en una segona fase posterior.  

 

Restauració de les escultures del parc: BIMSA ha informat que estan pendents dels terminis de 

restauració: la previsió és que estiguin entre mitjans i finals de juliol.   

 

Finalment, remarca que hi ha constància que el parc és un espai d’ús intensiu i que concentra 

moltes de les preguntes que es van fer a la Comissió de Seguiment.  

 

Obres del SAIER 

Contextualitza que l’Ajuntament fa més de 30 anys que té aquest Servei d’Atenció a 

Immigrants, Emigrants i Refugiats, que disposa de 3 seus:   
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C/ Tarragona: És la «Front Office», la porta d’entrada on les persones acudeixen per a 

demanar cita i explicar la seva problemàtica.   

 

Pl. Espanya: Al costat de la comissaria de Mossos d’Esquadra.   

 

C/ Font Honrada: Al Poble-sec.   

 

Aquestes obres incorporaran les 3 seus en una sola ubicació al C/ Tarragona. A més, també hi 

haurà dependències municipals dels equips que treballen a l’Àrea d’Immigració, per tal d’ajudar 

a una millor coordinació entre l’Ajuntament i entitats com el Col·legi d’Advocats, el Centre de 

Normalització Lingüística, l’Associació AMIC, etcètera. Aquest servei millora les condicions i els 

espais d’atenció d’espera de les persones nouvingudes que tenen consultes sobre 

documentació, homologació d’estudis, recerca de feina, etcètera.   

 

Les obres van començar el 2022 i es van dividir en dues fases: la primera va ser una adequació 

dels espais interiors que va finalitzar el mes de febrer de 2024. La segona, relativa a 

l’adequació de façanes i cobertes de l’edifici, està previst que finalitzi a l’agost. Ja s’està 

treballant amb els equips municipals i les entitats que passaran a tenir allà el seu espai de 

feina: al mes de setembre es buscarà una data perquè les entitats del Districte que estiguin 

interessades puguin anar a conèixer l’equipament. Si es compleixen les previsions, a l’octubre 

el servei estarà funcionant amb normalitat. Destaca que es tracta d’un servei històric de 

l’Ajuntament, pioner en l’atenció a les persones immigrades i nouvingudes a Barcelona, amb 

una visió pluridisciplinària i en col·laboració amb moltes entitats de la ciutat.  

 

Servei de Rehabilitació del CAP Numància   

Es tracta d’una informació que no és municipal, ja que és competència del Departament de 

Salut de la Generalitat, però s’ha indagat a demanda de la Comissió de Seguiment. A partir del 

juny, el CAP de Numància oferirà rehabilitació ambulatòria domiciliària i logopèdia quan siguin 

derivades pels metges de capçalera. Aquest nou servei, que respon a un nou model del Servei 

de Salut, es farà a la planta semisoterrani del CAP, que està en obres: si es compleixen les 

previsions, a finals de juny podrien començar a funcionar alguns dels serveis.      

 

Obres de l’L8 d’FGC  

Es va fer una sessió informativa de cara el veïnat, on van assistir els responsables de les obres 

per explicar les afectacions. Se’n faran més, perquè s’ha demanat que es pugui anar informant 

més al veïnat a mesura que avancin les obres. Hi haurà 2 afectacions importants:   

 

Les mateixes obres: Es notaran a pl. Espanya i voltants. S’està connectant la línia d’FGC que 

arriba fins a la pl. Espanya amb l’estació de Provença. Es tracta d’una millora de mobilitat que 

tots els veïns podran gaudir, però destaca que són obres d’una envergadura important, ja que 

es tracta d’una gran infraestructura. S’anirà informant de les afectacions: en algun moment, 

arribarà a afectar la connexió subterrània de pl. Espanya. A més, cal tenir en compte que hi 

haurà les obres de l’entorn de l’Estació de Sants: quan estiguin acabades, comportaran guanys 

a escala de districte i de ciutat, però que complicaran la mobilitat mentre durin. Apunta que la 

Gerenta ha fet molt bona feina amb els equips de l’Ajuntament central i de la Generalitat perquè 

hi hagi sessions informatives de manera recurrent.   

 

Espai d’amuntegament de les obres: On s’acumularan les terres, la maquinària, etcètera. Hi 
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haurà una part que estarà a la Magòria, mentre no comencin les obres de l’equipament de 

neteja i equipaments esportius que van al mateix àmbit: posteriorment, s’haurà de buscar una 

altra ubicació. Comenta que es va proposar fer-ho al Parc Miró, fet que va generar opinions a 

favor i en contra, així que es van estar valorant altres opcions. Des de Districte, s’està 

demanant que l’afectació sigui el més ordenat i menor possible.  

 

Guàrdia Urbana    

Des de l’1 de juny s’ha posat en marxa una unitat nocturna de Guàrdia Urbana específica per a 

Sants-Montjuïc: ho valora com una bona notícia, ja que es tracta del Districte més gran en 

extensió i, fins ara, compartia la unitat nocturna amb Les Corts. També s’està treballant amb 

l’equip de direcció de la Guàrdia Urbana per a reordenar els serveis i garantir continuïtat: la 

Policia de Barri, que operava, majoritàriament, els matins, s’ha reordenat de manera que també 

tingui presència a la tarda. A la llarga, aquestes mesures, contribuiran a una millora de l’atenció 

i del servei.  

 

Equipaments escolars al barri   

Apunta que no es pot fer un informe en aquest moment.   

 

IES Arts: Recorda que, a l’Audiència Pública, Conchita Pérez va preguntar pel canvi de nom. 

Amb la fusió dels 2 centres educatius, ha desaparegut el nom de Joan Colomines: s’ha 

traslladat la reflexió al Consorci d’Educació, per si pogués recuperar-se el nom. En qualsevol 

cas, celebra la bona notícia que els alumnes de l’IES Arts podran començar el curs amb 

normalitat.  

 

Escola Francesc Macià: Aquest estiu completarà el seu trasllat al C/ Àliga, podent iniciar el curs 

a la nova ubicació. L’espai que deixa, l’ocuparà temporalment l’Institut de l’Esport de Barcelona: 

el seu emplaçament definitiu són les Piscines Picornell, però l’empresa que executava l’obra va 

fer suspensió de pagaments i les obres es van aturar. Ara s’haurà de fer una nova licitació: 

mentrestant, s’ha volgut garantir que els estudiants poden continuar la seva formació amb total 

normalitat.  

 

Enllumenat 

Recorda que al darrer Consell de Barri alguns veïns van fer aportacions relatives a aquesta 

qüestió. S’estan fent passejades per diferents zones del Districte amb els equips d’enllumenat i 

altres serveis urbans, per a comprovar que les freqüències de les llums siguin correctes, si hi 

ha punts on cal fer podes, etcètera. S’havia assenyalat un punt als Jardins de Ramon Aramon, 

on hi havia zones que els fanals estaven apagats: això s’ha solucionat, hi havia llums que 

funcionaven amb un rellotge que s’havia espatllat. També s’han canviat llums per a incrementar 

la intensitat de la il·luminació.   

  

Festa Major d’Hostafrancs  

Menciona que enguany se celebra el 165
è
 aniversari de la Festa Major del barri: li consta que 

totes les entitats estan treballant, des de fa mesos, per assegurar que les festes siguin encara 

més memorables.   

 

 

 

3. Eleccions per la Vicepresidència i la Comissió de Seguiment del Consell de Barri.  
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Núria Pey, Consellera Tècnica del Districte, recorda que es va obrir el procés d’elecció de la 

nova Vicepresidència i dels membres de la Comissió de Seguiment del Consell de Barri.   

 

Vicepresidència  

S’ha presentat una candidatura, Josep Espín, president de la Federació d’Associacions, 

Entitats i Comissions d’Hostafrancs (FAEH). Proposa que, si tothom està d’acord, es mantingui 

al càrrec: en cas contrari, es votaria a mà alçada. S’aprova la candidatura per assentiment 

unànime.   

  

Comissió de Seguiment  

Comunica que hi ha 6 noves candidatures, arribant fins a 23 membres, entre persones i 

entitats, que en formarien part. Les candidatures són: Carlos Sanz, Conchita Pérez, Orfeó 

l’Atlàntida, Bàsquet Ateneu Montserrat, Parròquia Sant Àngel Custodi, Associació de 

Comerciants de Creu Coberta, Escola Joan Pelegrí, Fundació Cultural Hostafrancs, Udols 

Associació pel Benestar del Gos Urbà, AREDI Associació Ajuda a la Recerca en Diabetis, 

Joaquim Planella, Anna Maria Arrufí, Teresa Agustí, Comissió de Festes del C/ Vilardell 

d’Hostafrancs, Guillem Planella, Federació d’Entitats Associacions i Comissions d’Hostafrancs, 

Rosa Tejera, Esbart Ciutat Comtal, AV Hostafrancs, Sants 3 Ràdio, Secretariat d’Entitats de 

Sants Hostafrancs i la Bordeta, Associació de la Ràdio Comunitària d’Hostafrancs, AFA Escola 

Francesc Macià i Pilar Díaz. S’aproven per consentiment unànime.     

 

Josep Espín, Vicepresident del Consell de Barri, agraeix la confiança en la seva candidatura i a 

totes les persones noves que formen part de la nova Comissió de Seguiment.   

 

 

3. Previsió de les obres de l’entorn de l’Estació de Sants.   

 

Mònica Mir, de BIMSA, comparteix presentació en pantalla. Explica que es preveu fer una 

actuació de gran transcendència i, per tant, s’haurà d’executar en diferents fases. S’han dividit 

en dos els àmbits d’actuació, en funció de l’agent que hi intervé: per una banda, l’Ajuntament 

de Barcelona preveu intervenir en els àmbits de color verd i taronja, al cantó de muntanya i 

ADIF, a l’àmbit de color blau.   

 

Fase 0 

Adequació de la mobilitat prèvia a l’actuació d’ADIF, en els àmbits 1, 2 i 3 que, avui dia, ja 

s’estan executant. El principal objectiu és el traspàs de la mobilitat de la banda muntanya de 

l’Estació a la banda mar.   

 

La mobilitat, ara mateix, entre Besòs i Llobregat es fa pel vial del passeig Sant Antoni, a la 

banda de muntanya. A més, hi ha l’aparcament de l’estació, que està a la teulada i que té 

l’accés per C/ Viriat i la sortida, a través del vial per Països Catalans. Finalment, hi ha l’accés a 

l’aparcament soterrat d’ADIF, que es fa pel vial que hi ha a la banda mar, entrant pel costat 

Llobregat i sortint pel costat Besòs.   

 

Pel que fa a la mobilitat dels autocars de l’estació, accedeixen pel C/ Comtes de Bell-lloc i 

poden circular pel vial de pl. Països Catalans o sortir pel vial de muntanya en sentit Llobregat. A 

més, hi ha la zona de taxis, que accedeixen per la pl. Joan Peiró i surten pel vial muntanya. 

Respecte a les línies de busos, hi ha l’H10, el V5, el 105, el 119, el 27 i el 78: tots paren davant 

de l’estació, al vial de pl. dels Països Catalans.   
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Així, l’accés a l’aparcament de la teulada de l’Estació es vehicularà a través del vial de pl. 

Països Catalans, que canviarà el seu sentit de circulació. Els accessos a l’aparcament soterrat 

no canviaran: s’entrarà pel costat Llobregat i se sortirà pel costat Besòs. La parada de taxis 

mantindrà la mateixa sortida, però l’accés es farà a través d’un nou vial. Pel que fa als 

autocars, la mobilitat es mantindrà per Comtes de Bell-lloc, però la sortida en sentit Besòs 

canviarà. Finalment, es canviaran els itineraris de les línies de bus, que passaran a ser molt 

més directes: el V5 es mantindrà, però l’H10 passarà pel vial mar i tindrà dues parades a cada 

sentit. Pel que fa a les terminals del 27 i el 78, es passaran a l’actual parada del V5. El 109 i el 

115, al seu torn, tindran un nou itinerari més senzill i amb parades al vial mar.  

  

Estat de les obres: àmbits 1, 2 i 3  

Àmbit 1: Confluència entre el C/ Provença, Av. Roma, C/ Tarragona i el nou vial. Es rectificarà 

el traçat de l’Av. Roma, que actualment està encarada cap al C/ Viriat, per a encarar el sentit 

Llobregat de la circulació cap al nou vial. A més, s’habilitarà un carril bici bidireccional que 

cosirà els carrils bici existents de C/ Provença, Av. Josep Tarradellas i C/ Numància. També 

s’incorporaran 2 passos de vianants cap al centre de la pl. dels Països Catalans, ja que, 

actualment, la connectivitat és molt poc amable.   

 

Àmbit 2: El vial mar. Aquesta actuació consisteix a habilitar el pas del trànsit pel vial que, abans 

de les obres, estava pacificat entre Joan Peiró i Rector Triadó. Es connectarà per tal de donar-li 

continuïtat, generant un nou vial bidireccional amb 2 carrils per sentit, un per bus i un per cotxe. 

  

 

Àmbit 3: Abans de les obres hi havia un vial que tallava la pl. Joan Peiró. Ara s’ampliarà l’àmbit 

de la plaça, eliminant aquest vial i habilitant terminals de les línies de bus 27 i 78.   

 

Calendari d’obres   

La previsió és posar en servei aquesta nova mobilitat, que traspassa el trànsit de la banda de 

muntanya a la banda de mar, el mes de juliol: les obres s’acabaran el setembre.   

 

Projecte executiu Fase 1 d’ADIF 

Afecta l’àmbit de l’Estació de Sants i els seus entorns, així com la pl. dels Països Catalans. 

ADIF disposa d’un pressupost de 175 milions d’euros i una previsió de 38 mesos de durada, 

començant les obres el gener de 2025.   

 

L’Àmbit 1 consisteix en una actuació soterrada en l’Estació de Sants. En superfície, l’actuació 

es donarà a l’Àmbit 3, els entorns i a l’Àmbit 2, la pl. dels Països Catalans. El primer que farà 

ADIF és actuar entorn de la banda mar, on es traslladarà temporalment la zona de «kiss and 

train» mentre s’executa la urbanització de la plaça. A més, també s’actuarà a l’àmbit 3, en la 

zona del C/ Viriat: alhora, l’Ajuntament haurà de fer, de manera coordinada, les seves 

actuacions en l’àmbit 4 i 5, que actualment estan redacció i amb la previsió que estiguin llestos 

per finals d’any.  

 

Josep Espín dona pas a un torn obert de preguntes sobre aquest punt.   

 

Intervenció Resposta 

Alícia, veïna: Pregunta com queda la línia del Mònica Mir, de BIMSA, respon que s’ha obviat 
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Intervenció Resposta 

V5, que no ha vist reflectida en la presentació. expressament: només s’han mencionat els 

busos que veuen alterats els seus itineraris. El 

V5 es mantindrà sense canvis, igual que el 

D40. 

Feli, de l’AV Hostafrancs:                                   

· Pregunta quins semàfors hi haurà al C/ 

Rector Triadó i en l’accés a l’Estació.     

· Demana per quins passos de vianants hi 

haurà. Opina que, considerant el doble sentit 

de circulació i els busos, la mobilitat a la zona 

serà complicada. 

Mònica Mir, de BIMSA, respon que no disposa 

del detall exacte. A Rector Triadó es 

mantindran els mateixos semàfors. Si bé és 

cert que caldrà semaforitzar la sortida del 

pàrquing, a l’estació s’accedirà igual que ara.  

 

Pel que fa als passos de vianants, respon que 

es mantindrà l’actual: no hi haurà més 

problema. A la resta de l’àmbit hi haurà els 

semàfors i passos de vianants corresponents. 

Contxita, de l’AV Hostafrancs:                 

· Pregunta si ja estan instal·lats els pals per a 

posar els semàfors al C/ Rector Triadó, 

corresponents als 4 carrils. Recorda que va 

preguntar i li van explicar que s’estava fent la 

instal·lació per a posar semàfors nous on hi 

havia un pas de vianants.            

· Pregunta si hi ha d’haver un semàfor a la 

sortida del «drac». 

Mònica Mir, de BIMSA, respon afirmativament: 

tot aquest àmbit anirà semaforitzat i s’han fet 

les corresponents canalitzacions per a poder 

passar tot el seu cablejat elèctric.           

 

Respon que, a l’Àmbit 2, només hi havia trànsit 

de Rector Triadó fins a Tarragona.  Aquest 

tram, que ara està pacificat, s’habilitarà aquest 

per al trànsit i, per tant, s’haurà de 

semaforitzar. 

Albert, veí:                       

· Vol saber si es farà una actuació temporal al 

C/ Viriat, quan es talli d’aquí a un mes. 

Pregunta si tot l’asfalt que hi ha actualment 

quedarà buit fins que hi ha l’actuació definitiva i 

si es quedarà en aquest estat durant 1 any.      

Mònica Mir, de BIMSA, respon que es redueix 

la capacitat: ara serà només per a veïns i 

serveis. No s’ha dibuixat al detall, perquè 

encara s’està analitzant aquest àmbit. La idea 

és que hi hagi un sol carril d’accés al barri, per 

connectar amb Dolors Batlle. Avui dia, les 

bicicletes circulen pel tram que està pacificat i 

que passarà a tenir trànsit en doble sentit. Així, 

les bicicletes es passaran cap a dalt i 

s’aprofitarà el mar d’asfalt existent per a poder 

instal·lar-hi un carril bici de doble sentit. Tota la 

resta quedarà anul·lat provisionalment, fins 

que ADIF faci l’actuació definitiva. 

Elena, veïna: Pregunta si s’ha buscat una 

alternativa per als grups que ballaven a la zona 

on anirà el vial mar, per tal d’evitar que baixin 

al Parc de l’Espanya Industrial. 

Josep Espín, Vicepresident del Consell de 

Barri, respon que aquesta pregunta es 

contestarà al Torn Obert de Paraula, ja que no 

és de la competència de Mònica Mir de 

BIMSA. 

Jordi, veí del C/ Masnou: Està d’acord amb les 

bicicletes, però apunta que no hi ha civisme. 

Opina que les bicicletes que vinguin des de la 

Mònica Mir, de BIMSA, respon que la idea és 

senyalitzar correctament. Avui dia, el carril bici 

s’acaba perdent per aquesta zona que, com 
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banda Llobregat, no faran la volta: circularan a 

gran velocitat per sobre de la vorera de 

l’Espanya Industrial, com ja està passant i 

connectaran amb el carril del C/ Tarragona o 

creuaran el pas de vianants i aniran cap a dalt. 

També està passant amb els patinets: 

considera que no serà una vorera per a 

vianants i hi haurà problemes. 

que està pacificada, no marca bé l’itinerari. 

Ara, a l’Àmbit 3, la idea és generar aquest vial 

de doble sentit i redirigir el trànsit de bicicletes 

cap a la banda de muntanya. A l’Àmbit 4 i 5 es 

preveuen obres, però en un futur el carril bici 

acabarà habilitat en el cantó muntanya: la idea  

és anar educant a les bicicletes perquè ja 

vagin circulant per allà. 

    

 

4. Torn obert de paraules.     

 

Intervenció Resposta 

Conchita, de l’AV Hostafrancs:                 

· Assenyala que al carril bici de Rector Triadó, 

on són els contenidors, sobresurt un ferro que 

queda d’un pal d’anuncis: la gent ensopega i 

cau. Una persona que va patir l’accident més 

greu, arribant a ser hospitalitzada, ja va fer 

denúncia. Demana que la brigada ho arregli: fa 

més de 2 mesos que hi és.              

· Indica que al C/ Callao 15-17, el terra està 

malmès pels camions que van al magatzem 

del supermercat: la gent cau.                 

· Denuncia que a la pl. Herenni, cantonada 

amb C/ Callao, es va construir un edifici nou i 

es va treure el rètol amb el nom de la plaça. 

Demana que s’instal·li el rètol de nou i 

assenyala que manquen a tota la ciutat.     

· Apunta que el C/ Vilardell és d’Hostafrancs i 

hi havia cartells posats del Consell de Barri de 

Sants: això pot generar confusió. 

Raquel Gil, Regidora de Sants-Montjuïc, 

agraeix les aportacions i pren nota. Apunta que 

no tenia constància personalment del tema del 

ferro, però es compromet a traspassar la 

informació per a poder-lo arreglar amb la 

brigada. Respon el mateix pel que fa al C/ 

Callao i a la pl. Herenni: s’intentarà agilitzar.                                  

 

Pel que fa a la presentació, demana disculpes 

si hi havia alguna incorrecció: els companys de 

BIMSA el van presentar al Consell de Barri de 

Sants de la setmana passada i pot ser que 

s’hagi colat alguna errada. Pren nota.  

Alícia, veïna: Explica que va caure el mes de 

gener de 2023: fa 1 any i mig que va passar i 

no havia rebut cap resposta, així que va decidir 

anar a Districte. Quan va demanar per l’estat 

de la incidència, la persona que la va atendre li 

va contestar que «Las cosas de palacio, van 

despacio». Considera que aquesta no és la 

resposta que ha de donar un funcionari 

municipal. 

Raquel Gil, Regidora de Sants-Montjuïc, 

respon que aquesta no és la resposta que 

hauria d’haver tingut la veïna i considera que 

va ser un comentari desafortunat. Es 

compromet a consultar com està l’expedient i a 

passar nota a l’OAC. Lamenta que no s’hagi 

sentit ben atesa.   

Berenguer, CUP Sants: Explica que la CUP 

Sants ha assistit a diferents Consells de Barri, 

arran d’un estudi que estan fent sobre les 

llicències turístiques i l’impacte del turisme al 

Raquel Gil, Regidora de Sants-Montjuíc, 

respon que es mirarà amb Transparència 

quina és la fórmula necessària per a disposar 

d’aquesta informació: es compromet a passar 
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Districte. Apunta que, tot i ser un barri de 

decreixement, encara s’estan atorgant 

llicències turístiques: la Regidora ja va 

contestar que això ha succeït a causa de 

sentències judicials. Demana un informe 

complet amb totes les llicències que estan 

judicialitzades, al barri i al Districte, amb data 

de petició i data de sentència, si s’escau. 

la petició.                                     

Marc, CUP Sants: Com a client habitual del 

Mercat d’Hostafrancs, vol traslladar una queixa 

dels paradistes: fa més d’un any que comenten 

que hi ha un problema de climatització. Això 

implica que la temperatura arribi fins als 30º C, 

quan normalment està sobre els 26º C: això 

suposa un problema tant pels aliments com 

per les condicions de les persones que hi 

treballen. Opina que no pot ser que trigui tant 

temps a arreglar-se aquest problema. 

Raquel Gil, Regidora de Sants-Montjuïc, 

respon que el Mercat d’Hostafrancs porta cert 

retard en alguns aspectes, també, per una 

manca d’acord entre les associacions de 

paradistes i l’Institut Municipal de Mercats i la 

negativa d’executar una obra més integral que 

hagués solucionat alguns d’aquests 

problemes. En aquest mandat està previst fer 

l’obra de les façanes i de la coberta, que 

ajudarà amb la climatització: es retirarà el 

sostre, que no està en condicions. També 

s’està treballant des de l’Institut de Mercats 

perquè les reformes es puguin fer amb la 

mínima afectació. Igualment, es farà una 

actuació relacionada amb els espais de 

logística i emmagatzematge: també s’han fet 

alguns temes d’esponjament i de mix 

comercial dins del Mercat. Apunta que es 

tracta d’un mercat molt maco que no està en la 

seva plenitud d’estat. La idea és arribar a 2027 

amb el mercat que es mereix el barri, amb una 

millora de les seves condicions. La intervenció 

està en pressupost i l’Institut de Mercats l’ha 

presentat al Consell Rector i als paradistes: no 

serà una reforma 100% integral, però serà 

prou important, ja que inclourà la coberta, les 

façanes, els magatzems, les entrades i 

sortides i millora d’alguns elements dels espais 

comuns.  

Carmeta, veïna i representant de la Plataforma 

de la pl. del Sol (pl. Herenni):                                   

· Assenyala que la situació és la mateixa: tenia 

molta il·lusió amb el canvi de mandat, però no 

hi ha hagut canvis perquè, opina, els 

responsables enganyen al veïnat i a 

l’Ajuntament. Ara ve l’estiu i acaben el curs les 

escoles: la situació sembla que serà encara 

pitjor que a l’hivern. Afirma que parla en nom 

Raquel Gil, Regidora de Sants-Montjuïc, 

respon que  és un problema que porta molt 

temps: hi ha hagut moviment des que es va 

exposar el cas i s’han fet coses, malgrat que 

no s’hagi solucionat. L’Equip de Mediació hi ha 

anat i s’ha parlat amb persones del Culto, que 

han participat en reunions veïnals. Es 

compromet a tornar a insistir: ara ve l’estiu i 

s’ha de fer compatible el dret al descans dels 
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d’altres veïns, que no han pogut assistir al 

Consell de Barri.                          

· Denuncia que, malgrat que els responsables 

del Culto afirmen que no es reuneixen a la nit, 

ella ha vist com tanquen a les 21.00 h i tornen 

a les 23.00 h: els veïns aguanten soroll fins a 

la 1.00 h. Expressa frustració i desesperació i 

afirma que la Guàrdia Urbana en té 

constància. Desconeix com solucionar el 

problema: els responsables del Culto van anar 

a l’AV Hostafrancs i van negar tot plegat.  

· Opina que la plaça és pública, però està 

ocupada: a més, considera, els membres del 

Culto donen mal exemple dels usos de la plaça 

i fomenten que hi hagi més incivisme. Els 

veïns intenten dialogar, però apunta que no és 

la seva funció haver d’estar controlant i 

confrontant aquestes situacions. Expressa molt 

cansament: hi ha soroll, com a mínim, fins a 

l’1.00 h de la nit 2 o 3 vegades per setmana.                                      

· Apunta que ahir tocaven el timbal, malgrat 

que tenen prohibit fer percussió. A més, afirma 

que cada dia hi ha més gent, que ve de fora 

del barri.                            

· Recorda que va demanar fa 8 anys que 

s’instal·lés sonometria, però no se li va fer cas. 

També va demanar que es posés una placa 

amb horaris a la plaça, però se li va respondre 

que no hi havia precedents.     

· Critica que, quan es truca a la Guàrdia 

Urbana, sovint no poden acudir: per molt que 

ara hi hagi 1 unitat nocturna pròpia, opina que 

continuen faltant efectius.               

· Indica que, malgrat que es va treure la 

petanca perquè donava problemes, continua 

havent-hi gent que hi juga, fins i tot, fins a les 

3.00 h de la nit.                                             

· Demana solucions: vol descansar. 

veïns amb el gaudi dels espais públics i trobar 

un equilibri. Apunta que és difícil quan qui ho 

denuncia ho pateix davant de casa seva, però 

que ha pres nota, que no es deixarà de 

treballar-hi i que s’arribarà a una solució. A 

vegades, també, cal veure si els interlocutors 

són els correctes: s’ha d’esbrinar quines són 

les persones o els grups concrets que estan 

generant aquestes molèsties. Finalment, 

desitja a la veïna que es recuperi aviat.   

Àngels, veïna del C/ Muntadas:              

· Pregunta si hi ha cap previsió respecte al 

parc infantil del Parc de l’Espanya Industrial.    

· Assenyala que a la zona de pas entre el llac i 

el bàsquet, que sí que entrava en el projecte, 

continua ocupada pels gossos actualment.   

· Apunta que, ara que acaba el curs escolar, 

seria molt positiu que el parc estigués enllestit 

Raquel Gil, Regidora de Sants-Montjuïc, 

respon que la finalització de les obres del parc 

van amb el paquet del 28 de juny. Destaca que 

s’ha demanat a l’Espanya Industrial i a altres 

parcs del Districte que estiguessin llestos per a 

l’estiu, perquè és quan la gent els utilitza més. 

Com que ha plogut, s’ha pogut plantar al de 

Can Batlló, però no es podrà inaugurar fins a la 
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perquè el poguessin gaudir els infants.          

· Denuncia que a la zona de davant de la Casa 

del Mig cada dia hi ha activitats que no toquen: 

partits de vòlei i «botellons» familiars nocturns, 

amb infants jugant al parc fins a les 00.00 h.                         

· Recorda que li van contestar que el parc no 

es pot tancar fins a les 23.00 h, a causa del 

poliesportiu. Això significa que de 17.00 h a 

23.00 h s’hi ajunten 2 o 3 partits de voleibol, 

criatures jugant i cridant i grups de ball amb 

música amplificada durant hores. Es va 

prometre d’instal·lar algun element que 

impedís, almenys, la instal·lació de les xarxes 

de voleibol davant la Casa del Mig: finalment, 

s’hi van posar bancs en paral·lel i la solució no 

ha funcionat. Ella va demanar d’instal·lar-los 

en perpendicular, però li van contestar que no 

era bona idea, perquè fomentaria que s’hi 

quedessin persones xerrant. Apunta que, amb 

el problema del vòlei, hi ha un tema de 

civisme, de pedagogia i, arribats a cert punt, 

de sancions, ni que sigui després d’un primer 

avís. Opina que la música no s’hauria de 

permetre, igual que els gossos sense lligar.     

· Recorda que els veïns demanen que hi hagi 

un vigilant de les 17.00 h a les 23.00 h: si n’hi 

ha per les zones verdes i les de càrrega i 

descàrrega, hi pot haver per controlar els usos 

del parc.                                         

· Demana una solució: aquesta situació es 

produeix dijous, divendres i dissabte. Fa 4 

anys que ho aguanta i expressa que no pot 

més. Ara, que és estiu, s’allargarà més dies.  

· Explica que ella baixa i intenta parlar amb la 

gent, però cada vegada se li encaren més. 

Recorda que es va prometre que es posaria 

senyalística definint zones i horaris: valora que 

seria un suport que podria ajudar. Fins a les 

23.00 h no truca el 112 i afirma que ha notat el 

canvi des de l’1 de juny: així i tot, fins que 

arriba la patrulla pot arribar a passar 1 hora.             

· Indica que la porta de torn està manipulada, 

de manera que la gent pot accedir des de fora 

del parc: divendres, la Guàrdia Urbana va fer 

marxar diverses persones i al cap d’una estona 

ja havien tornat a entrar. Recorda que al 

projecte estava previst instal·lar una reixa que 

tardor. Al de la Marina del Prat Vermell, tot i 

que hi havia llocs que calia que la vegetació es 

consolidés, s’ha pogut obrir protegint els 

parterres amb tanques.     

 

Pel que fa al tema del vòlei, respon que els 

equips estan valorant com fer-ho per evitar que 

s’instal·lin xarxes en aquesta zona. Pel que fa 

al tema dels horaris, recorda que, més enllà 

que el tancament del parc sigui a les 23.00 h, 

el soroll s’acaba abans: la queixa es pot fer 

igualment. Es compromet a parlar amb 

Guàrdia Urbana.                              

 

Afegeix que ara, amb el Pla Estiu, s’estan fent 

diversos reforços: el tema de la senyalització, 

que va amb el paquet del 28 de juny, és 

important, perquè facilita sancionar si és 

necessari. També s’està treballant en la 

modificació de l’Ordenança de Civisme, per a 

tenir elements de sanció més fàcils i 

immediats: l’objectiu és que les eines que 

tinguin la Guàrdia Urbana i els Agents Cívics 

siguin més efectives. Agraeix el to de la 

intervenció i remarca que hi ha elements que 

han de poder tenir resposta a curt termini.   

Àfrica Cardona, Gerenta del Districte, respon 

que, per queixes de soroll, sí que pot trucar 

abans de les 23.00 h. El Parc de l’Espanya 

Industrial s’usa molt: tant per veïns del barri 

com de tota la ciutat.                                         

 

Pel que fa als jocs de pilota, l’Equip de 

Convivència hi ha parlat, igual que amb els 

grups de ball: s’està buscant una solució, 

perquè davant de la Casa del Mig no és un 

espai d’esport.                                    

 

Sobre la instal·lació dels bancs, es tornarà a 

revisar: eren un element dissuasiu que no ha 

acabat de funcionar. Apunta que tothom vol 

tenir el seu espai en el parc: en el cas de les 

persones que juguen a vòlei, no se les va tenir 

en compte a l’hora del procés 

participatiu.Respecte al tancament, s’està 

treballant conjuntament amb Parcs i Jardins i 

Guàrdia Urbana: es mirarà el tema de la porta 
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separava el parc del poliesportiu, de manera 

que el parc es podia tancar a les 22.00 h: 

aquesta proposta, però, va desaparèixer. 

Demana que, almenys, s’elimini la porta de 

torn i que, a les 23.00 h, si hi ha gent a dins, es 

quedi tancada.     

· Afirma que té pànic a l’estiu. A més del 

voleibol, hi ha el problema de la música, que 

ha de sentir durant 4 o 5 hores seguides.  

· Pregunta què pot fer quan són les 22.30 h i ja 

no pot més amb el soroll i si s’ha d’esperar que 

siguin les 23.00 h per a trucar al 112.  

rotatòria o de la reixa. El CEM tanca a les 

23.00 h, però això no vol dir que no quedin 

treballadors o usuaris que s’estiguin dutxant i 

surtin més tard. Ara mateix, aquest tancament 

conjunt està ajudant que es quedi menys gent 

a dins: es buscarà per què l’element de la 

tanca va desaparèixer del projecte, a veure si 

hi havia raons tècniques. 

Xavier, membre de l’Associació Edip Rei:      

· Vol cridar l’atenció sobre drets no respectats, 

com el de l’habitatge. Recorda que es tracta 

d’una competència local, en gran part, però 

que també depèn de les lleis estatals. Abans, 

un lloguer representava una quarta part del 

sou o fins i tot menys i hi havia contractes 

indefinits per a tota la vida. Ara, en canvi, 

suposa gairebé un sou sencer: un treballador, 

sovint, no pot tenir casa pròpia. Apunta que 

això s’ha fet gràcies a la violació de l’Estatut i 

la Constitució, principalment, pel Decret Boyer 

de 1985: cap institució ho ha denunciat 

clarament, ni ha assenyalat les seves 

conseqüències en aquests 39 anys. Per 

exemple, apunta, després d’aquest decret es 

va incrementar molt la mortalitat juvenil.  

· Apunta que La Vanguardia d’ahir parlava que, 

a causa d’aquests desordres socials, molts 

joves estan votant a l’extrema dreta: considera 

que és hora que l’esquerra els denunciï també. 

Opina que és una gran vergonya que 

l’Administració no toqui aquests temes: els 

joves no tenen casa i tenen una mortaldat 

elevada. 

Raquel Gil, Regidora de Sants-Montjuïc, 

respon que la reflexió va més enllà de l’àmbit 

del Consell de Barri, però comparteix que el  

dret a l’habitatge és dels més vulnerats ara 

mateix: l’emergència habitacional que hi ha a 

Barcelona és molt important. La competència 

és de la Generalitat i de l’Estat: tot i això, els 

municipis estan impulsant iniciatives. S’estan 

buscant fórmules, si bé no al ritme que es 

voldria, amb cooperatives i amb privats, per tal 

que hi hagi el màxim habitatge d’emergència i 

també assequible. En aquest moment, hi ha 

espais per a poder construir 5.000 habitatges i  

també s’està posant fre als habitatges d’ús 

turístic i intentant revertir-los. Pel que fa a la 

relació entre l’habitatge i la mortalitat, li sembla 

un salt agosarat: es tracta d’una qüestió que 

donaria per a molt debat, perquè també hi ha 

qüestions de salut mental, de globalització, de 

funcionament social, etcètera. Recorda que 

recentment va llegir que, en molts casos, s’ha 

volgut protegir tant els joves i fills que se’ls ha 

privat de viure situacions que altres 

generacions havien viscut i que els havia 

ajudat a desenvolupar mecanismes de 

supervivència. Comparteix la preocupació per 

l’habitatge i apunta que és la prioritat número 1 

de mandat del Govern Municipal: s’està cedint 

sòl a la Generalitat perquè construeixi 

habitatge i s’està fent cribratge a tota la ciutat. 

A més, hi ha la normativa que preveu la 

regulació de l’habitatge: perquè hi ha governs 

d’esquerres que es preocupen per aquest 

tema, es va declarar Barcelona com a zona 
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tensionada. Si a més, se suma el tema del 

creixement de l’extrema dreta, el debat seria 

encara més llarg: és un problema que 

preocupa a tothom i que exigeix fer una 

reflexió seriosa i pausada i veure què s’està 

fent bé i què no. Indica que Antón Costas, 

president del Consejo Económico y Social, 

explicava que la història no és que es 

repeteixi, és que a vegades rima: els anys 20 

d’aquest segle s’estan començant a semblar 

als anys 20 del passat. Considera que cal fer 

una reflexió, sense apriorismes i sense 

alarmismes, què s’hi pot fer, perquè és cert 

que hi ha discursos que, agafant-se a 

situacions de frustració de la gent jove, estan 

donant entrada a altres discursos més 

perillosos.                               

Veïna:                                   

· Remarca que està agraïda i contenta amb la 

pacificació de l’entorn de l’Escola Joan Pelegrí, 

però indica que no ha de ser incompatible amb 

l’accés de serveis, emergències i veïns al C/ 

Muntadas.  

· Explica que els serveis de neteja han de fer 

marxa enrere, fent molt soroll, des del C/ de 

l’Espanya Industrial, perquè no poden passar a 

causa d’un piló que hi ha davant de l’escola. 

 

· Assenyala que, recentment, hi va haver un 

incendi i els bombers no podien accedir: això 

va generar força preocupació entre els veïns.  

· Proposa que el piló pugui pujar i baixar, com 

a moltes ciutats europees: estaria bé que, a la 

nit que no hi ha escola, hi poguessin passar 

els serveis. 

 

Veí del C/ Vilardell:                                    

· Exposa que hi ha una acumulació de cotxes i 

motos al primer tram del C/ Vilardell, de l’1 a 

l’11 i del 2 al 8: hi ha un pàrquing particular 

amb 70 places. Això comporta soroll i 

contaminació dia i nit: es parla de zones de 

baixes emissions, però aquest tram és el tub 

d’escapament del C/ Rei Martí i del C/ 26 de 

Gener. Recorda que està denunciant aquesta 

situació des de març de 2023.                      

· Apunta que els caps de setmana es tanca la 
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carretera de Sants i la part sud d’Hostafrancs: 

li agradaria, algun dia, poder presumir de 

voreres amples i arbres com els que hi ha al C/ 

Leiva, al C/ Portugalete, al C/ Àliga, al C/ 

Hostafrancs o al C/ Rei Martí.  

Víctor, de l’Escola Joan Pelegrí: Explica que fa 

uns anys que es llencen ous i farina a l’escola, 

quan es fan activitats de final de curs o partits 

de futbol. Divendres passat hi havia permís per 

a estar fins a les 00.00 h: a les 23.00 h, des de 

la façana de davant, hi va haver llançament de 

paquets sencers d’1 kg de farina i ous. 

Considera que es tracta d’una situació greu, 

tenint en compte que hi havia infants: l’alçada 

de la tanca de l’escola és de 7 metres i 

l’impacte podria ser molt perillós. Van trucar a 

la Guàrdia Urbana, però no van acudir.   

Raquel Gil, Regidora de Sants-Montjuïc, 

reflexiona que viure a Barcelona és viure en 

una ciutat: tothom vol que sigui habitable i 

amable. Però, en una ciutat, hi ha serveis a la 

nit: hi ha camions que recullen les 

escombraries i, a més, ho fan en diversos 

torns, perquè han de reciclar. També hi ha 

escoles, que fan activitats i hi ha nens que 

juguen i criden. I hi ha senyores que tenen dret  

a sortir de casa sense que els hi donin una 

pilotada. El civisme és bàsic, però funciona si 

tothom posa de part seva: cal ser exigents i 

complir la normativa, però entre tots s’ha de fer 

una reflexió per a trobar aquests equilibris. 

Viure a una ciutat té coses fantàstiques, però 

té externalitats: hi ha sorolls, hi ha 

incomoditats i és complicat i requereix 

generositat per part de tothom. Cal tenir una 

mirada una mica més àmplia, perquè tothom 

ha de conviure en el mateix espai: aquesta és 

la riquesa dels barris i de la ciutat. No treu la 

raó a les intervencions que s’han fet, però 

opina que és important compartir-ho.   

Jordi, veí del C/ Masnou:             

· Pregunta si està previst urbanitzar el C/ de 

l’Espanya Industrial.                          

· Proposa que es marquin uns horaris a 

l’entrada del Parc de l’Espanya Industrial, tal 

com es fa a altres parcs de la ciutat. 

Raquel Gil, Regidora de Sants-Montjuïc, 

respon que per aquest mandat no hi ha res 

previst al C/ de l’Espanya Industrial. S’han 

pogut destinar més recursos que en altres 

mandats per a fer carrers, però no dona per 

tot: en aquest cas, serà el C/ 26 de Gener, pel 

seu històric i per qüestions tècniques.   

Contxita, de l’AV Hostafrancs:     

· Reitera la petició de vigilants al Parc de 

l’Espanya Industrial.                         

· Explica que divendres es va assabentar de 

l’incident a l’Escola Joan Pelegrí i enviar un 

correu a la Guàrdia Urbana. Li sembla insòlit 

que algú pugui actuar així: s’hi ha de posar 

remei. 

 

 

Josefa, veïna:                                          Raquel Gil, Regidora de Sants-Montjuïc, 
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Intervenció Resposta 

· Pregunta si la pl. Vidriera quedarà sempre tal 

com està i si no es podria instal·lar una tanca. 

S’hi juga a pilota i, explica, ahir va rebre un cop 

i va caure a terra: va discutir amb un infant i 

amb el seu pare, que li va respondre que es 

tracta d’un espai infantil lliure. Recorda que va 

exposar aquest problema recentment a la 

Regidora. Expressa molta desesperació.                                      

· Recorda un problema amb els contenidors 

que ja va mencionar a la Regidora. 

respon que la pl. Vidriera es quedarà oberta: 

no es pot tancar totes les places de la ciutat. 

Entén el problema: s’haurà d’intentar explicar i 

treballar aquesta part del civisme i que la gent 

entengui que una cosa és la plaça per jugar i, 

una altra, la porta que té al costat de casa. Es 

mirarà de reforçar aquesta informació. El que 

falta és el verd, que s’ha de poder plantar. 

 

Josep Espín desitja bon estiu i conclou el Consell de Barri.   

 

  

 

  

 

  

 

 


